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ACTA DE LA TAULA SECTORIAL DE TRANSICIÓ 
ECOLÒGICA 
Sessió ordinària 
 

Número de la sessió: 2024/04 

Data: 11 de juny de 2024 

Hora: De 18:30 hores a 20:00 hores 

Lloc: Ca n’Arús 

 

Assistents: 

- Felipe Campos, president de la Taula 

- Blanca Atienza, secretària de la Taula 

- Arantxa Lozano Fernández, representant Associació Educativa Itaca 

- Ivan Carod Muñoz, Associació professional d’empresaris instal·ladors- 

APEI 

- Jordi Piera Cascales, representant UGT-L’H 

- Òscar Torres i Cals 

- Raúl Rodríguez Díaz, representant L’Henbici 

- Santiago González Piñeiro 

- Víctor Ventura 

- Yolanda Riera Fernández, representant Oficina del Pla Integral de 

Regeneració Urbana Les Planes-Blocs Florida 

 

No assisteixen: 

- Alejandro Caamaño López 

- Alejandro Moreno Oliva, representant Espíritu de Santa Cruz de la Sierra 

- Carlos Juan Hernández 

- Carmen Flor Gejaño Purilla, representant Club Deportivo señor Lauren en 

Barcelona, Ica-Perú 

- Cristian Molina i Navarro 

- Daniel Garcia Estévez 

- David Contreras Baena 
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- Eduard Campos 

- Eduardo Molist Fondevilla 

- Francesc Xavier Martí Barecha 

- Francisco Javier Villaescusa Caballero 

- Javier Álvarez García 

- José Manuel González Piedras, representant Club ciclista barri Sanfeliu 

- Juan Luis Hidalgo Contreras 

- Julia Paula Portal Fernández, representant Associació de veïns i veïnes 

La Florida 

- Lèlia Becana Velasco, representant Associació de veïns i veïnes de La 

Florida 

- Leyre Aguilar Bertran 

- María Luisa Bergantiños García 

- Martha Cedeño-Pérez 

- Miriam Arenas 

- Patricia Gómez Viñas 

- Pilar Cánovas Romo 

- Roberto Villafáfila Robles 

- Sonia Planas Gimeno 

- Sylvia Calvo Fernández, representant PIMEC Hospitalet 

- Tomàs Farré Oliveres 

- Victor Pijoan Perdiguer 

 

Assistència tècnica: 

- Antonia Martínez, Tècnica Municipal de Medi Ambient 

- Obdulia Domínguez, assistència tècnica de l'empresa EDAS 

 

Convidats: 

Constatada l’existència del quòrum previst al Règim de funcionament de les 

taules sectorials, obre la sessió la Sra. Blanca Atienza, que dona la benvinguda 

als assistents. A continuació s’entra en l’examen i debat dels assumptes 

relacionats a l’Ordre del Dia.  
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1. Aprovació de l’acta anterior 

La Sra. Blanca Atienza, pregunta si hi ha alguna al·legació a l’acta anterior. 

Davant la manca d’al·legacions per part de les persones participants es 

procedeix a l’aprovació de l’acta anterior. 

 

2. Aportacions a l’estratègia de naturalització per part de les 

persones membres de la TS  

Es plantegen unes preguntes perquè les persones participants exposin el seu 

punt de vista. La Sra. Blanca Atienza explica que la naturalització fa que la 

jardineria de la ciutat sigui diferent. Hi ha la percepció per part d’algunes 

persones de la ciutat que naturalitzar o fer un manteniment més natural significa 

deixadesa de manteniment perquè no es veurà la gespa ben tallada o hi haurà 

un altre tipus de vegetació a la ciutat. Es planteja com es pot contrarestar aquesta 

idea de la ciutadania, ja què si no té una idea clara de què és la naturalització, 

segurament serà més difícil d’implementar.  

 

1. Quin és l’objectiu de naturalitzar la ciutat? 

Participant (P) exposa que seria tenir més qualitat de vida i salut. 

La Sra. Toni Martínez comenta que potser cal diferenciar entre naturalitzar i tenir 

espais verds. 

 

2. Com es pot naturalitzar l’Hospitalet? 

 

(P) Pregunta si naturalitzar significa utilitzar herbicides. La Sra. Blanca Atienza 

respon que naturalitzar significa utilitzar estratègies que faci innecessària la 

utilització d’herbicides. Les estratègies passen per utilitzar depredadors de 

plagues, però que al ser insectes la ciutadania no ho acaba d’entendre i demanda 

fer accions per acabar amb els insectes en general. Hi ha una cultura ciutadana 

que cal treballar. 

(P) Comenta que una estratègia a utilitzar és l’hotel d’insectes.  

(P) Planteja que més que parlar de naturalitzar, seria reforestar la ciutat i 

suavitzar les temperatures. 

(P) Planteja transformar espais, més durs a més amables i verds. 

La Sra. Toni exposa que tothom pot naturalitzar des del seu balcó, afegit al que 

faci l’Ajuntament, sense substituir la responsabilitat que té aquest. Es matisa que 

com a participants de la TS es pot ser agent sensibilitzador.  

 

3. Naturalització és sinònim de creixement espontani i sense control? 

(P) Exposa que en la situació de sequera actual i el clima que tenim, s’ha de 

començar a pensar en posar espècies autòctones.  
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3. Breu explicació de l’estratègia de naturalització desenvolupada 

per l’Ajuntament de l’Hospitalet de Llobregat, a càrrec de la Sra. 

Blanca Atienza 

La Sr. Blanca Atienza explica quina és l'estratègia de de naturalització de la 

ciutat.  

En primer lloc la naturalització té com a objectiu millorar la salut física, mental i 

emocional de la ciutat. Més proper a la natura i suavitzar les temperatures. Pot 

permetre la millora dels hàbits de la ciutadania i mitigar el canvi climàtic.  

 

Es fa incrementant la infraestructura verda: arbres, cobertes verdes, jardins 

verticals, refugis climàtics d’exterior, densificar illes verdes, establir corredors 

verdes, etc. També la despavimentació i transformació dels espais i recuperació 

de zones de sauló. L’objectiu de l’Ajuntament es que tota la infraestructura verda 

estigués repartida per la ciutat i  que fos socialment equitativa. Per assolir-lo cal 

estudiar i saber com està el verd a la ciutat. Per aquest motiu hi ha: el pla director, 

s’ha treballat un pla estratègic de cobertes verdes i jardins verticals, un estudi 

d’ombres en zones infantils vegetals i no vegetals. També ha calgut tenir en 

compte com ha impactat la sequera en l’estratègia. Quan s’estudia l’arbrat a la 

ciutat es té en compte, el potencial al·lergènic, que capti contaminants, etc. És 

plantar on i què, tenint en compte la població més vulnerable (infants i persones 

grans). Es va establir quanta ombra ha de tenir una escola i es va decidir que un 

m2 d’ombra per cada plaça escolar.  

La població volia zones infantils de cautxú, i es va fer un estudi sobre la salut de 

les zones infantils. Es va veure que les zones infantils de la ciutat estaven per 

sota dels indicadors de salut que recomana l’OMS (en contaminants, etc.). Un 

dels resultats va ser que el cautxú desprèn molta calor, i van observar que 

segons el terra (cautxú, sauló, etc.) hi ha tipus d’arbres que van  millor que altres. 

Per tant, es va fer un catàleg d’arbres segons el tipus de terra. Tanmateix, amb 

la sequera s’ha hagut de fer ombra amb toldos, fins que es puguin plantar arbres. 

Es va observar que hi haguessin itineraris amb ombra.  

 

L’Àrea Metropolitana de Barcelona, al 2020 va, decidir fer refugis climàtics. 

L’Ajuntament a més a més va decidir buscar espais verds, encara que fossin 

petits, illes verds, per tota la ciutat, a prop de la gent i connectades entre si. 

Davant la manca d’espai, especialment a la zona nord, es va decidir fer un mur 

verd. Està tot preparat per quan es pugui plantar i regar. 

Es va fer un estudi de les cobertes verdes en els edificis municipals i en els nous, 

en cada un dels barris. Hi ha un disseny de com han de ser les cobertes verdes.  

(P) pregunta com està el nivell d’aigua freàtica, per poder regar. La Sra. Blanca 

Atienza explica que no s’utilitzen les aigües freàtiques, sinó aquelles que van a 

clavegueram i s’aboquen.  

Hi un catàleg d’arbres que funcionen a la ciutat. També es va fer un estudi de la 

petjada hídrica de l’Hospitalet. Així, amb la utilització de l’aigua no potable 

l’Ajuntament ha rebaixat la petjada hídrica un 1,5%. S’ha vist que encara hi ha 
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un 2% que es podria reduir utilitzant l’aigua del subsòl. S’està fent un pla integral 

d’aigua potable de la ciutat amb l’Àrea Metropolitana de Barcelona. 

 

(P) Es pregunta si el parc de Bellvitge és refugi climàtic. La Sra. Blanca Atienza 

explica que el parc és molt verd, però disposa de poca ombra. 

 

(P) Recomana l’estudi “Béns comuns i drets humans, una anàlisi de la 

remunicipalització de l’aigua de l'Àrea Metropolitana de Barcelona 2023”, com a 

estudi certificat.  

 

(P) Es pregunta per quin motiu es van treure els parterres del blocs de La Florida 

i es van arrencar les plantes que va posar el veïnat. La Sra. Blanca Atienza 

explica que es va fer una reunió amb el veïnat del blocs Florida, i per unanimitat, 

de la gent que va assistir, es va decidir treure els murets perquè se’n feia mal ús, 

generant un problema de convivència i es va demanar una remodelació dels 

interiors dels blocs Florida. Es van oferir vàries opcions i el veïnat en va triar una. 

Quan va començar l’obra, uns veïns que no estaven d’acord van decidir plantar 

on abans hi eren els parterres, en un moment de sequera. Aleshores es van 

treure. Es posa de manifest que era un conflicte entre veïns, i que havia de 

prevaldre la decisió del veïnat que va participar en la sessió i va decidir què fer. 

Es posa de manifest que en canvi, no es parla del Parc linial que es farà l’Avd. 

Catalunya fruit d’un procés participatiu. 

 

(P) Es comenta que a Bellvitge, on hi ha l’hospital, l’AMB ha donat vist-i-plau per 

l’informe redactat per la pròpia entitat en relació a l’aprovació inicial del pla 

director urbanístic. 

 

(P) Manifesta que els estudis fets des de l’Ajuntament no són públics i no estan 

indexats de forma correcte. La Sra. Blanca Atienza esposa que ho miraran, tot i 

que prefereixen penjar documents que estiguin aprovats per la Junta de Govern, 

perquè són els que tinguin validesa, com el Pla d’Ombres, Pla Director, etc. 

  

(P) Pregunta per un altre espai, al costat del Tanatori, que es va prometre. La 

Sra. Blanca Atienza exposa que aquesta zona està incorporat en el PDU, i que 

es farà el parc quan es pugui fer. El parc de camions no es pot tancar perquè és 

una activitat econòmica i de moment no s’ha pogut fer. 

 

(P) Aporta que es podria fer un treball conjunt amb salut comunitària, compartir 

de com s’està fent i fer un treball més transversal. La Sra. Blanca Atienza explica 

que alguns dels estudis s’han fet en col·laboració amb una doctora de 

l’oncològic, un professor de Blanquerna i un biòleg de la universitat.   

 

(P) Planteja que el conflicte és un tema que cal abordar, i per tant, potser cal 

plantejar quines estratègies es poden desenvolupar per gestionar el conflicte que 
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es generi en la ciutadania quan es vagin implementant aquestes polítiques de 

naturalització. D’altra banda, es posa en relleu que hi ha espais que no estan 

ben cuidats.  

 

(P) Planteja que davant de noves construccions caldria determinar les zones 

verdes, donar ajuts econòmics, etc. La Sra. Blanca Atienza explica que això ja 

està regulat en m2, però no com ha de ser la zona verda. Actualment, segons la 

nova estratègia, es defineix com serà l’espai si és refuigi climàtic, i el promotor 

l’haurà de desenvolupar segons aquests criteris. Actualment, no hi ha ordenança 

sobre cobertes verdes. Hi ha agents que han demanat els criteris a l’Ajuntament, 

però no hi ha obligació a fer-ho.  

 

(P) Es pregunta sobre la naturalització de les escoles. La Sra. Blanca Atienza 

respon que hi ha els projectes de 5 escoles fets, s’estan preparant el projectes 

executius per licitar-los. (P) Proposa que es podria preveure els solars que siguin 

municipals i sobre els quals es puguin fer zones verdes.  

 

(P) Proposa que es podria aprofitar l’espai de la TS per conèixer projectes 

d’altres ciutats. La Sra. Blanca Atienza recorda que aquest és un espai per fer 

propostes concretes per traslladar al Consell de Ciutat.  

 

Es proposa continuar aquest tema fins que hi hagi una proposta concreta a fer.  

 

Es proposa la propera sessió per al setembre a les 18:30h, i a determinar el dia. 

 

I no havent-hi més assumptes de què tractar, la Presidència aixeca la 

sessió essent les 20:00 hores del dia 11 de juny de dos mil vint-i-quatre 

de tot el qual com a Secretària en dono fe. 
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